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یــادداشـــت
چرایی فساد  درخصولتی ها

 تسلیت رهبر  معظم انقلاب در پی 
درگذشت آیت ا... ناصری

حضرت آیت ا... خامنه ای در پیامی درگذشت 
عالم ربانی و سالک الی ا... آیت ا... آقای حاج شیخ 
محمدعلی ناصری را تسلیت گفتند. متن پیام 
رهبر معظم انقلاب اسلامی به این شرح است: 
... الرحمن الرحیم رحلت عالم ربانی و  بسم ا
سالک الی ا... آیت ا... آقای حاج شیخ محمدعلی 
ناصری رحمةا... علیه را به عموم مردم اصفهان و 
به همه  ارادتمندان و مستفیدان از فیوضات آن 
مرحوم و بالخصوص به فرزندان محترم و مکرّم 
ایشان تسلیت عرض می کنم. این عالم بزرگوار و 
معلم اخلاق، وظیفه  بزرگ تزکیه و نشر معارف 
اخلاقی اسلام را تکلیف خویش دانسته و با 
بهره  مندی از خشیت و خضوع دل نورانی خود، 
بیان اثرگذار و نافذی را در این جهت به کار 
می بردند؛ رحمت و رضوان خدا بر ایشان باد. از 
خداوند متعال قبول خدمات و مغفرت الهی را 

برای ایشان مسألت می کنم. 
سیّدعلی خامنه ای ۵ شهریور ۱۴۰۱

آغاز نام نویسی درس »خارج فقه 
و اصول« آیت ا... سید مجتبی 

خامنه ای
درس خارج آیت ا... حاج آقا سید مجتبی 
خامنه ای در درس فقه با موضوع مُستَثنَیات 
غیبت و در درس اصول فقه با موضوع برائت 
برگزار می شود. نام نویسی درس خارج فقه و 
اصول آیت ا... حاج آقا سید مجتبی خامنه ای 
در سال تحصیلی1401-1402 آغاز شد. درس 
خارج آیت ا... حاج آقا سید مجتبی خامنه ای 
در درس فقه با موضوع مُستَثنَیات غیبت و در 
درس اصول فقه با موضوع برائت برگزار می شود. 
گفتنی است درس خارج فقه و اصول ایشان 
سابقه 1۳ ساله داشته و طلاب و اساتید فراوانی 
از خرمن پر فیض ایشان بهره برده اند. لازم به 
ذکر است علاقه مندان از طلاب و فضلای مقطع 
خارج برای شرکت در این درس می تواند از 
https: //formafzar. com/ طریق لینک

form/akaxi برای ثبت نام اقدام کنند. 

پیکر آیت ا... ناصری امروز تشییع 
می شود

درپی عروج ملکوتی عالم ربانی حضرت 
آیت ا... ناصری روزهای پنجم، ششم و هفتم 
شهریور ماه 1401 را در استان اصفهان عزای 
عمومی اعلام شده است. همچنین امروز یکشنبه 
مورخ ششم شهریورماه همزمان با آیین تشییع 
.. ناصری  . و تدفین عالم ربانی حضرت آیت ا
شهرستان های اصفهان و برخوار تعطیل خواهد 
بود. استاندار اصفهان، همچنین از مردم عالم 
پرور و ولایتمدار استان دعوت نمود تا ضمن 
حضور باشکوه در مراسم تشییع پیکر پاک آن 
استاد اخلاق، حماسه ای دیگر از تعلق مردمان 
دیار نصف جهان به علمای شیعه و مروجان 
مکتب اهلبیت)ع( را رقم بزنند. گفتنی است، 
پیکر مطهر آیت ا... ناصری بنابر وصیت ایشان، 
در جوار شهدای گلگون کفن اصفهان دفن 

خواهد شد. 

تبریک به دختران و پسران 
تکواندوکار

سخنگوی دولت در پیامی قهرمانی دختران 
و پسران نونهال تکواندو کار ایران در مسابقات 
آسیایی را تبریک گفت. بهادری جهرمی در 
توئیتر نوشت: دختران و پسران نونهال ایران 
قهرمان تکواندوی آسیا شدند دست مریزاد و 
خداقوت؛ ان شاءا... سال های سال همین طوری 

خوش بدرخشید و خوشحالمون کنید. 

گزارش توییتری امیرعبداللهیان 
وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به سفر 
خود به تانزانیا، تاکید کرد که مناسبات دو کشور 
در مسیر پیشرفت است. حسین امیرعبداللهیان 
در توییتی نوشت: در تانزانیا گفت وگوی عالی 
و سازنده با خانم سامیه حسن رئیس جمهور 
و همچنین همتایم داشتم. مدیران چندین 
وزارتخانه و بخش خصوصی همراهم هستند و 
نشست های تخصصی دارند. همه برای تقویت 
روابط تلاش می کنند. مناسبات دو کشور در 

مسیر پیشرفت است. 

مردم زمان سفر اربعین را 
مدیریت کنند

معاون اول رئیس جمهور به منظور بازدید 
از پایانه های مرزی غرب کشور با پرواز عمومی 
وارد استان کرمانشاه شد و از سوی استاندار و 
جمعی از مدیران ارشد استانی مورد استقبال 
قرار گرفت.   محمد مخبر قرار است در این سفر 
یک روزه از پایانه های مرزی و روند تجهیز و 
آماده سازی مرزها برای خدمات رسانی به زوار 
اربعین بازدید کند. معاون اول رئیس جمهور 
در بدو ورود به فرودگاه کرمانشاه در گفت وگو 
با خبرنگاران، با اشاره به دستور رئیس جمهور 
مبنی بر اینکه سفر اربعین باید هم ارزان و 
هم راحت انجام شود گفت: اگرچه اربعین یک 
حرکت مردمی است و ما باید مردمی بودنش را 
حفظ و تقویت کنیم، اما دستگاه های اجرایی 
موظف به تسهیل گری برای سفر اربعین هستند 
و آنچه از دستشان ساخته است باید انجام بگیرد. 
مخبر گفت: من از مردم عزیز خواهش جدی 

دارم که زمان سفر اربعین را مدیریت کنند. 

کــوتــــاه

آرمان ملی: رئیس مجلس از نمایشگاه 
صنعت دفاعی در محل سازمان صنایع دفاع 
بازدید کرد و در ادامه در نشستی با حضور 
امیر سرتیپ محمدرضا آشتیانی وزیر دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح و جمعی از مدیران 
ارشد این وزارتخانه اظهار داشت: از زحمات 
عزیزان وزارت دفاع از شخص وزیر تا مدیران، 
فرماندهان و هزاران مجاهد گمنام که من 
و شما آنها را نمی شناسیم و بی نام و نشان 
افتخار می آفرینند تشکر می کنم و بدون شک 
اجر دنیوی و اخروی آنها در پیشگاه خداوند 
محفوظ است. محمدباقر قالیباف با اشاره به 
بازدیدهای قبلی خود از صنایع دفاع، گفت: 
همه ما قدر تجهیزات دفاعی را می دانیم و 
به آن افتخار می کنیم که موجب افزایش 
قدرت بازدارندگی موثر کشور شده است. 
همچنین افتخار می کنیم که این خودکفایی 

باعث عزت و شکوفایی شده و افزایش اعتماد 
ملی در مردم را به همراه دارد ضمن اینکه 
این صنعت و حرکت توسعه ای آن الگویی 
برای توسعه و پیشرفت کشور در تراز انقلاب 
اسلامی است. رئیس قوه مقننه با بیان اینکه 
تلاش امروز وزارت دفاع و نیروهای مسلح 
تضمینی برای ایجاد بازدارندگی و جلوگیری از 
جنگ های پیش رو است، عنوان کرد: دکترین 
دفاعی جمهوری اسلامی ایران برقراری صلح 
و ثبات و دفاع از مستضعفان بوده و به دنبال 
کشورگشایی نیستیم اما برای هر شرارت و 
تهاجمی، پاسخی محکم داریم لذا حرکت 
صنایع دفاع، حرکتی امیدبخش است. قالیباف 
ادامه داد: دنیا این تجربه را دارد که پیشرفت 
اساسی، تغییر پلتفورم ها و تکنولوژی های 
جدید ابتدا در نیروهای مسلح و بخش نظامی 
کشورهای دنیا رخ می دهد و سرریز این دانش 

و تکنولوژی های پیشرفته به بخش مردمی 
منتقل می شود. رئیس مجلس با اشاره به این 
مطلب که امروز شاهد پیشرفت اساسی در 
حوزه مسائل دفاعی و نظامی هستیم، اظهار 
کرد: در مجلس تلاش می کنیم و این تاکید را 
داریم که دستاوردها و پیشرفت های اساسی 
صنایع دفاعی به بخش مردمی و کشوری نیز 
انتقال یابد که برای آن نیازمند پل ارتباطی، 
روان و مشخصی هستیم که در این زمینه 
مرکز پژوهش های مجلس می تواند به آن 
کمک کند. وی عنوان کرد: اگر این ارتباط 
به درستی تنظیم شود، خلأ قانونی شناسایی 
شده و استدلال ضرورت کار تبیین شود 
می تواند منجر به تدوین طرح ها و لوایحی 
شود که به دنبال آن شاهد مردمی سازی 
و جاری سازی تکنولوژی وزارت دفاع در 

بخش های مختلف کشور باشیم. 

  فساد اقتصادی در ایران فارغ از ساختاری بودن یا نبودن 
آن، نیازمند بررسی دقیق تری است. شرکت های دولتی در 
ایران به دلایلی از جمله بازرسی های پلکانی کمتر دچار 
فساد می شوند. فسادها عمدتا در ایران در شرکت هایی 
بروز و ظهور می کند که بخشی از آن خصوصی شده اند. 
در این معنا که بر اساس اصل 44 قانون اساسی طی 
سال های متمادی بخشی از سهام شرکت های دولتی به 
بخش خصوصی واگذار شده است. حال اینکه مدیریت این 
شرکت ها هنوز واگذار نشده از این جهت نظارت پذیری 
چنین شرکت هایی که در اصطلاح به آن خصولتی گفته 
می شود، زیر سوال رفته است وهر از چندگاهی شنیده 
می شود که برخی اقدامات این شرکت ها مفسده برانگیز از 
آب درآمده. عمده ترین ایراد در اینجا به نحوه اداره مدیران 
در شرکت های خصولتی بازمی گردد.  بخشی از سرمایه 
این شرکت ها دولتی، بخشی سرمایه های عمومی و بخشی 
دیگر سرمایه های بخش خصوصی است که فاقد هر نوع 
نقش در اداره شرکت ها هستند. سر منشاء مشکلات این 
شرکت ها نیز در مدیریت آنها نهفته است. بخشی از سرمایه 
این شرکت ها واگذار شده اما مدیریت آن هنوز زیر نظر 
دولت صورت می گیرد. وقتی این شرکت ها خصوصی سازی 
می شوند عملا دیوان محاسبات بر آنها نظارت ندارد. در 
حالی که اگر دولتی بودند و دیوان محاسبات بر عملکرد آنها 
نظارت داشت و کمتر دچار فساد می شدند. این شرکت ها 
بعد از خصوصی شدن زیر نظر بازرسی کل کشور می رود 
که اهرم های نظارتی کمتری نسبت به دیوان محاسبات 
دارد. ضمن اینکه بر شرکت های خصوصی قوانین تجارت 
حاکم می شود و ارکان خاص خود را دارند. زمانی که 
مجمع، بازرس و سایر ارکان شرکت های تجاری همسو 
می شوند، مشکلاتی مانند چالش هایی که فولاد مبارکه با آن 
روبه روست، ایجادخواهد شد.  مجمع عمومی ناظر بر ارکان 
شرکت هاست و بازرس هم بر عملکرد شرکت نظارت دارد 
و حسابرسی سالانه آن هم از سوی نهاد ریاست جمهوری 
انتخاب می شوند. خصولتی ها از این بابت دچار چالش هایی 
مانند چالشی که فولاد با آن روبه رو می شوند که نه دولتی 
هستند و نه خصوصی و مدیران آن نیز طی فرآیند دیگری 
انتخاب می شوند که صحیح نیست. محمد شریعتمداری 
در دولت قبل 10درصد از شستا را به بورس برد. حال 
اینکه اتفاقی نیفتاد چون مدیریت شستا تغییر نکرد و آن 
اقدامات موجب شد بورس دچار چالش شود. از این رو تا 
زمانی که شیوه انتخاب مدیران شرکت های خصوصی شده 
قاعده مند نشود و مدیران نیز پاسخگو نباشند همواره دچار 

چالش هایی مانند فولاد مبارکه خواهیم شد. 

که  کرد  تاکید  رئیس جمهور  ملی:  آرمان 
باید به خواسته ها و مشکلات جامعه پزشکی 
توجه و از نظرات آنها استفاده شود.  آیت ا... سید 
ابراهیم رئیسی در همایش ملی خدمت ماندگار با 
گرامیداشت یاد شهدای سلامت و مدافع حرم و 
تقدیر از کادر درمان و سلامت کشور، اظهار کرد: 
همه مردم در همه کشورهای دنیا خود را خدمتگزار 
می دانند، اما خدمت اقسامی دارد. یک خدمت با 
انگیزه کسب منفعت است که این نگاه، مادی گرایانه 
است و نفع شخصی در خدمت وجود دارد. خدمت 
دیگر از روی نوعدوستی و بشردوستی است. در واقع 
در این نوع خدمت، نگاه انسان دوستانه و اومانیستی 
وجود دارد و از روی دلسوزی انجام می شود. وی 
گفت: نوع سوم خدمت برای خداست و به خدمت، 
ماندگاری و جاودانگی می دهد. خادم نگاهش به 
فوق دستان و زبان مخدوم است و به جایگاه اصلی 
می نگرد. شهید مطهری فرمود بدانیم راه خدا از 
میان خلق می گذرد و بدون رضایت خلق، جلب 
رضایت خدا چگونه ممکن است؟ در این خدمت، 
اگر انسان مورد تقدیر واقع نشد، احساس سنگینی 
یا کاستی نمی کند، چون دل را در گرو جایگاه 
برتر و قدرت و عنایت خاص خدا گذاشته است. 
رئیس جمهور بیان کرد: از کسی که ماه ها به خانه 
نرفته و برای درمان بیماران کرونایی از خانواده 
خود جدا مانده، چگونه می توان تقدیر کرد؟ این 
خدمت که قابل جبران نیست. کدام پول و اضافه کار 
می تواند جبران این خدمت کند؟ مردم با همه وجود 
برای این خدمت ممنون و قدردان کادر بهداشت و 
درمان هستند. از صمیم قلب ما متشکر شما کادر 
درمان هستیم. رئیسی همچنین افزود: دولت از 
نظرات جامعه بهداشت و درمان و پزشکی استفاده 
می کند. مشورت با ما در تصمیم سازی ها و تصمیم 
گیری ها سرمایه بزرگی برای دولت و مجلس است. 
چه خوب است در همه طرح ها و لوایح درباره حوزه 
درمان، نظرات کادر درمان و بهداشت مورد توجه 
قرار گیرد. خوب است نظرات دقیق و کارشناسی 
جامعه پزشکی اعلام شود. من به مشورت با جامعه 
پزشکی باور داشته و آن را به مجلس و همکارانم در 
دولت توصیه می کنم. وی با اشاره به ضرورت توجه 

به ارتقای علم پزشکی در کشور، بیان کرد: نباید به 
این حد از پیشرفت علمی قانع شد. البته جایگاه 
بسیار خوبی در منطقه داریم. بسیاری از شهرهای 
ما از جمله شیراز و اصفهان قطب سلامت هستند. 
کشورهای دنیا اعتراف دارند در پزشکی ایران حرف 
برتر را می زند. ۹0 درصد داروی مورد نیاز کشور در 
داخل ساخته می شود. ما از صادرکنندگان دارو 
هستیم. دانشگاه های علوم پزشکی به این حد بسنده 
نکنند و دنبال ارتقای جایگاه علم پزشکی باشند. 
جامعه پزشکی ثابت کرده اصحاب »ما می توانیم« 
افتتاح دانشگاه  هستیم. رئیسی تصریح کرد: 
پزشکی، جذب دانشجو و پرورش استاد خیلی 
خوب است، اما باید توجه داشت که زیرساخت های 
لازم باید ایجاد شود. کشور به پزشک و پرستار 
بیشتر نیاز دارد، اما امکانات و تجهیزات بیشتری نیاز 
است. دولت هم خود را موظف به ایجاد زیرساخت ها 
می داند. ایجاد زیرساخت ها از جمله دانشگاه های 
علوم پزشکی باید با کار کارشناسی همراه باشد، 
البته عدالت آموزشی هم باید مدنظر باشد. ما بر 
افزایش دانشجو، پرستار و توسعه زیرساخت ها و 
تربیت پزشک تاکید داریم. وی با اشاره به شعار 
سال، گفت: کار دانش بنیان یعنی ضمیمه کردن 

دانایی به توانایی. تولید ما باید همراه باشد با دانش 
و فناوری تا ارزش افزوده ایجاد کند و زمینه برای 
افزایش تولید و صادرات فراهم شود. رئیس جمهوری 
با اشاره به اینکه جامعه پزشکی ما باید تامین شود، 
تصریح کرد: پرستار نباید دغدغه تامین مالی داده 
باشد. معیشت پرستاران حتما باید تامین شود. بعد 
از1۵ سال تاخیر، تعرفه گذاری درباره پرستاران 
توسط وزیر بهداشت دنبال شد. این کار در دولت 
اجرایی شده و پرستاران شاهد اجرای آن خواهند 
بود. وی خاطر نشان کرد: همسایگان ما خودشان 
می گویند ترجیح می دهند برای خدمات پزشکی 
به جای اروپا به ایران بیایند. این یک سرمایه بزرگی 
است که باید از آن مراقبت کرد. باید به خواسته ها و 
مشکلات جامعه پزشکی توجه شود و از نظرات آنها 
استفاده شود. رئیسی با بیان اینکه پوشش بیمه 
سلامت۶ میلیون از سه دهک پایین کار بزرگی بود، 
ابراز داشت: طرح دارویار کار بزرگی بود که اجرای 
آن به مراقبت نیاز دارد و پول داروخانه ها به موقع 
پرداخت شود. رئیس جمهوری اضافه کرد: اکنون 
تمام تجهیزات اتاق عمل در ایران تولید می شود. در 
سفر به تاجیکستان یک پک اتاق عمل هدیه بردم 

که آنجا درباره آن تحقیق انجام شده است. 

رئیس جمهور: 

دانشگاه های علوم پزشکی دنبال ارتقای جایگاه علم پزشکی باشند 
جامعه پزشکی باید تامین شود

آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان از بررسی 10 طرح و لایحه در 
شورای نگهبان خبر داد. هادی طحان نظیف اظهار داشت: در این مدت 
10طرح و لایحه در شورای نگهبان بررسی شد. همچنین ۳۵ استعلام از 
دیوان عدالت اداری در جلسات فقهای شورای نگهبان مورد بررسی قرار 
گرفت. وی درباره اصلاح طرح »شفافیت قوای سه گانه، دستگاه های 
اجرایی و سایر نهادها«گفت: طرح شفافیت قوای سه گانه دستگاه های 
اجرایی و سایر نهادها در جلسه چهارشنبه گذشته شورای نگهبان بررسی 
شد. در مرحله قبل ایرادات و ابهامات فراوان بود که اکثر آنها توسط مجلس 
اصلاح شد ولی چند مورد معدود باقی مانده است. طحان نظیف با بیان 
اینکه ایرادات و ابهامات شورای نگهبان به طرح شفافیت قوای سه گانه 
دو یا سه مورد است، ادامه داد: هیات عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام هم ایراداتی به این طرح گرفته بود و اخیراً هم نامه ای به 
ما دادند و در این نامه آمده است که اکثر ایرادات آنان همچنان به قوت 
خودش باقی است. ما این ایرادات را به مجلس ارسال می کنیم تا اصلاح 
شود. سخنگوی شورای نگهبان درباره لایحه انتقال محکومان بین ایران 
و بلژیک بیان کرد: شورای نگهبان نسبت به موافقتنامه های مشابه ایراد 
شرعی دارد و معمولا در مجمع تشخیص به تصویب می رسد.  ما نسبت 
به این لایحه اشکال شرعی داشتیم و نظرات مان را به مجلس فرستادیم. 
در حال حاضر لایحه به مجمع تشخیص ارسال شده است. وی از سامانه 
ارتباطات شورای نگهبان رونمایی کرد و گفت:  علاوه بر تلفن و ایمیل در 
این سامانه هم پاسخگوی سوالات و نظرات مردم هستیم و این سامانه 
پل ارتباطی میان مردم و نامزدهای انتخابات با شورای نگهبان است. 
سخنگوی شورای نگهبان با تاکید براینکه این سامانه گامی مؤثر در راستای 
تسهیل دسترسی، ثبت و ارائه شکایت، رسیدگی به شکایات، حذف برخی 
هزینه ها و... در امر انتخابات است عنوان کرد: از دیگر ویژگی های مهم 
سامانه ارتباطات شورای نگهبان، دریافت شکایات و مستندات داوطلبان 
انتخابات و همچنین دریافت گزارش های مردمی از تخلفات انتخاباتی 
)مردم ناظر( در زمان برگزاری انتخابات است که علاوه بر تسهیل ارتباط 
مردم و نامزدهای انتخاباتی با این شورا، موجب اقدام به موقع این شورا در 

مواردی است که نیاز به اقدام سریع دارد. وی افزود: همچنین از مزیت های 
سامانه  مذکور در ایام برگزاری انتخابات این است که هنگام ارسال و ثبت 
شکایت هر یک از داوطلبان انتخاباتی، علاوه بر سهولت ارسال متن شکایت 
و مستندات آن، کد رهگیری صادر و جهت پیگیری در اختیار داوطلب 
مربوطه قرار می گیرد. راه اندازی این سامانه باعث صرفه جویی در وقت 
داوطلبان و هزینه های رفت وآمد، نیروی انسانی و هزینه های جانبی اخذ 
شکایات را در پی دارد و زحمت مراجعه حضوری داوطلبان انتخاباتی که 
از اقصی نقاط کشور به ستاد مرکزی اخذ شکایات که در تهران مستقر بود 
را از بین می برد. طحان نظیف درباره روند کند دولت درباره لایحه جامع 
انتخابات اذعان کرد: از طرف دولت چیزی مطرح نبوده و فکر می کنم 
طرح در مجلس در حال بررسی باشد و ما به محض دریافت طرح نظر خود 
را اعلام خواهیم کرد. وی با بیان اینکه اصلاح قانون انتخابات مبتنی بر 
سیاست های کلی انتخابات است اظهار کرد:  اصلاح قانون انتخابات مطالبه 
همیشگی ما بوده است.  ما در شورای نگهبان هیچ دسته بندی در زمینه 
سیاسی نداریم و حضور همه گرایش های سیاسی را در چارچوب قانون 
در انتخابات مغتنم می دانیم و بسیار علاقه مندیم انتخابات مجلس آینده 
با قانون اصلاحی برگزار شود. امیدواریم در انتخابات آتی شاهد اجرایی 
شدن این قانون باشیم. وی درباره تکلیف طرح تفکیک وزارت صمت گفت: 
درباره این طرح نظرات شورای نگهبان اساسا نگاه و رویکرد کارشناسی 
دارد و اصل تفکیک به ما ارتباطی ندارد و ما در صورت ارائه طرح به مجلس 
آن را با اصل ۷۵ و ۸۵ و موارد قانونی دیگر تطابق خواهیم داد. طحان نظیف 
در پاسخ به سوالی درباره دلیل هجمه ها به آیت ا... جنتی تصریح کرد:  
آیت ا... جنتی از یاران امام و رهبری و مبارزین قبل انقلاب هستند و خیلی 
وقت ها وقتی می خواهند به شورای نگهبان حمله کنند به ایشان هجمه 
می شود و در حالی که شورای نگهبان متشکل از 12 نفر است و تصمیم 
گیری در این نهاد جمعی است. سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه 
الگوی پیشنهادی درباره اصلاح قانون انتخابات نباید مشارکت مردم را در 
انتخابات محدود کند اظهار کرد: شورا برای انجام وظایف خودش از ظرفیت 

نخبگان استقبال و مرتبا گزارش و پیشنهادهای آنها را دریافت می کند. 

سخنگوی شورای نگهبان: 

حضور همه گرایش های سیاسی را در انتخابات مغتنم می دانیم  

دیــدگــــاه
طنز تلخ احیای برجام

 برجام عملا در روند احیا قرار گرفته ولی طنز تلخی دارد و 
آن اینکه دو طرف اصلی یعنی ایران و آمریکا سعی می کنند 
در حوزه دیپلماسی عمومی یک تعهد غیردیپلماتیک مثل 
ادامه تنش را اعلام کنند که دیپلماسی برجام را به نتیجه 
برسانند. طنز تلخ این موضوع نیز این است که هر توافقی 
منجر به تنش زدایی می شود ولی هم طرف ایرانی و هم طرف 
آمریکایی می خواهند این تعهد را بدهند که احیای بر جام به 
معنای پایان تنش نیست. لذا دیپلماسی عمومی مبتنی بر 
تنش در مقایسه با دیپلماسی رسمی تنش زدا دچار چالش 
شده و نقطه چالش نیز همین جاست. در نتیجه آنچه وجود 
دارد بیش از اینکه مربوط به متن احیای برجام باشد بیشتر 
مربوط به حساسیت های دیپلماسی عمومی است. به طور 
مشخص آمریکایی ها سعی می کنند تعهداتشان را به برخی 
متحدان منطقه ای مثل اسرائیل داشته باشند و در داخل 
آمریکا در چالش بین محافظه کاران و دموکرات ها این بحث 
مطرح شود که برجام به معنای پایان تنش با ایران نیست. 
کما اینکه به ناگاه می بینیم که آمریکایی ها به دو موضع در 
سوریه که نیروهای  مقاومت در آن مستقر هستند حمله 
می کنند که سومین حمله در دوران بایدن است. بایدن یک 
بار در ابتدای دوره خود این کار را انجام داد و دوبار دیگر را در 
روزهای اخیر طی 2 روز انجام داد که موضوع احیای برجام 
خیلی جدی شده بود. همزمان دیدیم که هم آقای بایدن 
پاسخ تلفن نخست وزیر رژیم صهیونیستی را نداد و هم آقای 
بلینکن حاضر نبود با مسئول شورای امنت ملی اسرائیل 
دیدار کند. در نهایت نیز زمانی که وزیر دفاع اسرائیل به 
آمریکا رفت به طور تلویحی اعلام کرد که برجام تمام و 
پذیرفته شده اما آمریکایی ها کماکان حاضر هستند گزینه 
نظامی را روی میز نگه دارند. یعنی به اسرائیل فهمانده اند که 
برجام به معنای پایان تنش  با ایران نیست. از سوی دیگر در 
ایران نیز همین ملاحظه وجود دارد و یک واقعیتی که وجود 
دارد این است که فارغ از دولتی که برجام را امضا می کند اگر 
شانزده ماه پیش برجام احیا می شد همین مدت به میزانی 
سود اقتصادی برای ایران داشت و به میزانی ریشه دوانده 
بود که مهم ترین تضمین برای برجام بود. نکته مهم تر اینکه 
بجز یکسری الفاظ کلی چیزی به برجام اضافه نشده است. 
برای همین است که می بینیم حتی منتقدان دولت نیز سعی 
می کنند نوعی همراهی را صورت دهند چرا که فکر می کنند 
برجام هر چه زودتر احیا شود به نفع کشور است. اما این 1۶ 
ماه تاخیر می توانست درست در اوج شکوفایی بازار انرژی 
به اندازه بیش از 4 سال فرصت های ایران را در بازار انرژی 
احیا کند. بنا بر این می بینیم در متن اختلافی وجود ندارد و 
اساس بحث تضمین بوده که طرفین با وعده های کلی با این 

بحث کنار آمدند. 

حشمت ا... فلاحت پیشه    
 تحلیلگر مسائل بین الملل

فرمان فرمانده کل ارتش 
به »همه« ارتشی ها

 فرمانده کل ارتش گفت: همه 
کارکنان ارتش و خانواده های آنها 
باید با افزایش سواد رسانه ای و 
شناخت آسیب های فضای مجازی 
به عنوان افسران جنگ نرم، در 
مسیر مقابله با تبلیغات امپراتوری 
رسانه ای دشمن حرکت کنند. امیر 
سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی 
افزود: امروز در ظاهر ما در صلح 
هستیم اما جنگ امروز، جنگ 
ترکیبی است جنگی در حوزه های 
اقتصادی،  سیاسی،  مختلف 
اجتماعی؛ هر چند، جنبه نظامی 
اما  نیست  آشکار  جنگ  این 
نیروهای ما با هوشیاری کامل 
لحظه به لحظه دشمنان را رصد 
می کنند و ماموریت خود را در این 
حوزه با دقت انجام می دهند. امیر 
سرلشکر موسوی تصریح کرد: 
هم اکنون به لطف پروردگار و به 
برکت نیروی انسانی کم نظیر و 
شاید بی نظیر و فرهنگ سازمانی 
که در ارتش از آن بهره مند هستیم 
به سوی جایگاه و نقطه مطلوب در 
حرکت هستیم و با وجود تحریم ها 
پیشرفت های  مشکلات،  و 
چشمگیری در حوزه های مختلف 

در ارتش حاصل گردیده است. 

نعمت احمدی
وکیل دادگستری

رئیس مجلس: 

تجهیزات دفاعی موجب افزایش قدرت بازدارندگی کشور شده است 

با نقض حقوق بشر کشورهای 
غربی مبارزه کنیم

 رئیس سازمان بازرسی کل 
کشور گفت: ما باید با همگرایی 
که بین آمبودزمان های اسلامی 
ایجاد می کنیم، با نقض حقوق 
بشر کشورهای غربی که ادعای 
حقوق بشری دارند مبارزه کنیم. 
ذبیح ا... خداییان اظهار داشت: 
 حمایت از حقوق شهروندان فقط 
اختصاص به دو کشور ما ندارد و 
همکاری مشترک دو کشور ایران 
و ترکیه می تواند در تامین حقوق 
شهروندان کشورهای اسلامی 
در سایر کشورها موثر باشد. این 
همکاری ها در گسترش حقوق 
بشر اسلامی در جهان تاثیر گذار 
است. خداییان افزود:. ما باید با 
همگرایی که بین آمبودزمان های 
اسلامی ایجاد می کنیم، با نقض 
حقوق بشر کشورهای غربی که 
ادعای حقوق بشری دارند مبارزه 
کنیم؛ لذا همکاری دو کشور ایران 
و ترکیه در این زمینه می تواند 
همکاری سایر کشورهای اسلامی 

را فراهم کند.

تبعات حذف ارز دولتی 
را اقشار ضعیف جامعه 

می پردازند

 
،عضو  پزشکیان  مسعود 
درمان  و  بهداشت  کمیسیون 
پزشکی خاطر نشان کرد: حتی 
اگر بیمه ها در برابر ارز 4200 
تومانی هم پای کار بیایند باز هم 
جبران گرانی و تورم را نخواهد 
کرد، در نتیجه بیمه ها قادر به 
قیمت  التفاوت  مابه  پرداخت 
حذف ارز دولتی نخواهند بود و 
داروخانه ها طلبکار می شوند، باید 
موضوع حذف ارز 4200 تومانی از 
تمام جنبه ها، مورد بررسی قرار 
گرفته و مدیریت درستی برای 
آن ها در نظر گرفته می شد؛ تبعات 
حذف ارز دولتی را در حال حاضر 
مردم به ویژه اقشار ضعیف جامعه 

می پردازند. 


